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جانشین ستاد اربعین ناجا اعلام کرد
خروج ۹۵۰ هزار زائر اربعین از مرزها

جانش��ین س��تاد اربعی��ن ناج��ا از خروج 
۹۵۰ه��زار زائ��ر اربعی��ن حس��ینی از مرزها 
 و همچنی��ن ص��دور ۴۶۵ ه��زار گذرنام��ه و 
۳۵ ه��زار دفترچ��ه اقامت خبر داد. س��ردار 
محم��د بابایی، جانش��ین س��تاد اربعین ناجا 
در گفت وگ��و با فارس، درب��اره آخرین تعداد 
تردد زوار راهپیمایی بزرگ اربعین حس��ینی 
از مرزهای کش��ور، اظهار داش��ت: از اول ماه 
صفر تا یک بام��داد روز جمعه، ۹۵۰ هزار نفر 
از عاشقان اباعبدالله الحسین )ع( برای شرکت 
در راهپیمایی بزرگ اربعین حسینی از مرزها 
گذش��ته و وارد کشور عراق شده اند. جانشین 
س��تاد اربعی��ن ناجا تصریح ک��رد: ۵2 درصد 
زائران از مرز مهران، 2۹ درصد ش��ملچه، 1۰ 
درصد چذابه و ۹ درصد نیز از طریق مرزهای 
هوایی از کش��ور خ��ارج ش��ده اند. وی افزود: 
آخرین گمانه زنی ها این اس��ت که بعید است 
مرز خس��روی باز ش��ود اما اگر احتمالاً دولت 
عراق ه��ر لحظه این مرز را بازگش��ایی کند، 
ایران در لحظه آماده ارائه سرویس برای تردد 
زائران از این مرز خواهد بود. س��ردار بابایی به 
تعداد ۴۶۵ ه��زار گذرنامه که از اول ماه صفر 
تاکنون برای زائران صادر ش��ده اش��اره کرد و 
بیان داشت: این تعداد صدور گذرنامه نسبت 
به مدت مشابه س��ال قبل 1۰ درصد افزایش 

داشته است.

تمدید ثبت نام آزمون 
تصدی منصب قضا 

مهل��ت ثبت نام در آزم��ون تصدی منصب 
قضا از 21 تا 2۵ آبان ماه تمدید شد. به گزارش 
»وطن ام��روز«، مهلت ثبت ن��ام آزمون تصدی 
منصب قضا در سال ۹۶ تمدید شد. در اطلاعیه 
معاونت منابع انس��انی قوه قضائیه آمده است: 
بدین وس��یله به اطلاع آن دسته از متقاضیان 
ش��رکت در آزمون تصدی منصب قضا س��ال 
1۳۹۶ که نتوانس��تند در مهلت مقرر ثبت نام 
کنند می رس��انیم، مهلت ثبت نام این آزمون از 
روز یکش��نبه ۹۶/8/21 تا پنجشنبه ۹۶/8/2۵ 
تمدید خواهد ش��د. متقاضی��ان می توانند در 
بازه زمانی مذکور با مراجعه به پایگاه اینترنتی 
س��ازمان س��نجش آموزش کش��ور به نشانی 
"www.sanjesh.org  نس��بت ب��ه ثبت ن��ام 

اقدام کنند. 

صدور کیفرخواست 
راننده متعرض اسنپ

سرپرست دادس��رای جرائم جنایی گفت: 
کیفرخواس��ت راننده متعرض اس��نپ بزودی 
صادر می ش��ود. قاضی محمد ش��هریاری در 
گفت وگ��و با خبرگ��زاری صداوس��یما افزود:  
پرون��ده راننده متع��رض اس��نپ در مراحل 
تحقیق��ات نهایی اس��ت. وی گف��ت: با پایان 
تحقیق��ات ب��زودی کیفرخواس��ت این متهم 
صادر و به دادگاه ارجاع می شود. اواخر شهریور 
امس��ال ش��کایت خانمی ۳۰ س��اله مبنی بر 
تعرض راننده اسنپ به پلیس گزارش شد. پس 
از تکمیل گزارش پلیس، پرونده به دادس��رای 
جرائم جنایی تهران رفت تا تحقیقات در این 

زمینه تکمیل شود.

سرهنگ قلابی در دام پلیس
سرهنگ قلابی که با جعل عناوین مختلف 
دولت��ی          ، نظام��ی و انتظامی و ب��ا طعمه  گذاری 
2 خان��م جوان          ، اقدام به اخ��اذی و زورگیری از 
رانندگان مسافرکش و کسبه شهر تهران کرده 
بود، با تلاش کارآگاهان اداره پنجم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ دستگیر شد. براساس اعلام مرکز 
اطلاع رس��انی پلیس آگاهی تهران، در بررس��ی 
اولیه مش��خص ش��د این متهم به این شیوه و 
ترفن��د، بی��ش از ۴۰۰ میلیون توم��ان اخاذی 
کرده و ده ها مالباخته او و همدستانش را مورد 
شناسایی قرار دادند          . از همه شکات و مالباختگان 
دعوت می شود جهت پیگیری شکایات خود به 
نشانی اداره پنجم پلیس آگاهی تهران بزرگ در 

خیابان وحدت اسلامی مراجعه کنند.

هوای پایتخت در مرز هشدار
دهمین روزآلودگی هوای تهران 

پ��س از ۹ روز متوالی آلودگی هوای ش��هر 
ته��ران، روز گذش��ته گردوغبار ه��م به دیگر 
آلایندگی های این ش��هر اضافه ش��د تا تعداد 
روزهای آلوده پایتخت به 1۰برسد. به گزارش 
»وطن ام��روز«، روز گذش��ته براس��اس اعلام 
ش��رکت کنترل کیفی��ت ه��وا، ذرات کمتر از 
2/۵ میک��رون به ع��دد 1۵1 رس��ید و هوای 
پایتخت در شرایط »ناسالم برای تمام گروه های 
 جامع��ه« قرار گرفت. هوای ش��هر ته��ران در

 1۰ روز صحن��ه تاخت و ت��از ریزگردها بود و 
علاوه بر آلودگی وسایل عمومی، هجوم گرد و 

غبارها به شهر نیز به این وضعیت اضافه شد.

پیگیری جدی مطالبات شهرداری 
ازدولت

عضو کمیس��یون برنامه و بودجه ش��ورای 
شهر تهران از گفت وگو میان دولت، شهرداری 
و مجلس خب��ر داد و گفت: میان این ۳ ارگان 
به منظور پیگیری مطالبات شهرداری از دولت 
چندین جلس��ه برگزار شده اس��ت. به گزارش 
مهر، بهاره آروین درباره مطالبه گری و همکاری 
شورای شهر تهران و شهرداری با دولت، گفت: 
گفت وگویی که درب��اره تخصیص بودجه باید 
می��ان ش��هرداری و دولت صورت گی��رد، در 
حال انجام است. وی در ادامه افزود: با توجه به 
همسویی ای که میان دولت و شهرداری وجود 
دارد، به نظر می رس��د این مذاکرات ثمربخش 
باش��د، اگر چه دولت نیز با مشکلات بسیاری 
مواجه شده است اما در چارچوب توانی که دارد، 
ش��هرداری را حمایت می کند. آروین در ادامه 
تصریح کرد: هر سال یکسری تعهدات از سوی 
دولت مطرح می شود که بعضا محقق نمی شود. 
یکی از این وعده ها پرداخت س��هم شهرداری 
تهران از جرایم راهنمایی و رانندگی است. عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران 
با بیان اینکه میان دولت، شهرداری و مجلس 
گفت وگوهایی در جریان اس��ت، تصریح کرد: 
تاکنون چندین جلسه با حضور نماینده شورا  
برگزار شده که به جد پیگیر مطالبات شهرداری 

از دولت هستیم.

مدیر اجرایی معاینه فنی اعلام کرد
معاینه فنی موتوسیکلت ها 

تا 3 ماه آینده
مدیر اجرایی معاینه فنی از اضافه ش��دن 
بخ��ش معاینه فنی موتوس��یکلت ها تا ۳ ماه 
آینده خبر داد. س��عید قیصر در پاسخ به این 
س��وال که چرا معاینه فنی موتوس��یکلت ها 
در س��امانه »س��یمفا« نیامده و این در حالی 
است که ش��هرداری برنامه های ویژه ای برای 
ساماندهی موتوسیکلت ها دارد، به مهر گفت: 
افزودن بخش معاینه فنی ویژه موتوسیکلت ها 
از الزامات ماست که همه مراکز متعهد شده اند 
ت��ا ۳ ماه آین��ده آن را اضافه کنند. همچنین 
به مراکز در حال تأس��یس نیز عنوان کردیم 
یک��ی از الزامات مجوز تأس��یس آنها، بخش 
معاینه فنی ویژه موتوس��یکلت ها خواهد بود. 
وی با اش��اره به دلایل تأخی��ر این امر، گفت: 
متأس��فانه هنوز حدود مج��از آلایندگی را از 
شورایعالی محیط زیست دریافت نکرده ایم تا بر 
مبنای آن بتوانیم درباره حد مجاز این موضوع 

برنامه ریزی کنیم.

آم��وزش  ■ مع��اون  حکی��م زاده،  رض��وان 
ابتدایی وزیر آموزش وپرورش گفت: براس��اس 
تفاهمنامه ای که با مدیرعام��ل کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان امضا شد، قرار است 
از ظرفیت های موجود اس��تفاده کنیم تا دنیای 
آموزش را در دوره های پیش دبستانی و دبستان 

به اقتضائات کودکی نزدیک کنیم.
صدرالدی��ن علیپور، رئی��س مرکز مدیریت  ■

محیط زیست و توسعه پایدار شهرداری تهران 
گفت: هدف اصلی ما در حوزه مدیریت شهری، 
بالا بردن سطح کیفی زندگی شهروندان است 
و در برنامه ریزی ها و مدیریت صحیح ش��هری، 
توج��ه به همه ش��اخص های محیط زیس��ت 
مانند آب سالم، هوای پاک، موضوعات مربوط 
به فضای س��بز و  پس��ماند از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است که این امر همکاری و تعامل با 

دیگر سازمان ها و ارگان ها را می طلبد.

نبض جامعه

در کارنامه کاری »محمدمهدی 
زاهدی« از مسؤولیت سفارت ایران 
در مال��زی تا ریاس��ت کمیس��یون 
آم��وزش و تحقیقات مجلس وجود 
دارد، با ای��ن حال از ابتدای تصدی 
مس��ؤولیت هایش بیش��تر در حوزه 
آموزش عالی فعالیت داش��ته است. 
تدریس در دانش��گاه  های گوناگون 
و همچنین تصدی س��کان هدایت 
وزارت علوم در سال  های 8۴  تا 88 
دانشگاهی  فعالیت  های  از  بخش��ی 
وی اس��ت و  این روزها هم  ریاست 
کمیس��یون آموزش مجل��س را بر 

عهده دارد. 
چندی پیش در دفتر روزنامه با 
زاهدی درباره گذشته، حال و آینده 
نظ��ام آموزش عالی کش��ور و بویژه 
وضعیت وزارت عل��وم گفت وگویی 
انج��ام دادیم. هر چند وزیر اس��بق 
علوم ب��ه برخی پرس��ش  های ما با 
تامل و ش��اید کمی احتیاط پاسخ 

داد ام��ا در نهای��ت صحبت  های خوب��ی درباره 
ش��رایط ای��ن روزه��ای وزارت عل��وم و از همه 
مهم تر حاش��یه  های این وزارتخانه مهم ارائه شد. 
صحبت   های��ی که حاص��ل آن          ، متن گفت وگویی 
اس��ت که در این ش��ماره از روزنامه منتشر شده 

و هم اینک پیش روی شماست.
***

  آقای زاهدی! با توجه به س�ابقه شما در وزارت 
علوم به  عنوان وزیر و همچنین دیگر سوابق شما 
در حوزه آموزش عالی، به عنوان یک کارش�ناس، 
وضعی�ت آموزش عال�ی کش�ور را در این مقطع 

زمانی چگونه ارزیابی می کنید؟
پاس��خ به این س��وال ابعاد گوناگونی دارد که 
بای��د جداگانه به هرکدام از آنها پرداخته ش��ود. 
یکی از این ابعاد بحث تربیت نیروی انسانی است 
که در این حوزه هم مش��کل  داریم و هم نداریم. 

به عبارت دیگر ما از نظر سطح 
علم��ی و آموزش��ی، در دنیا 
وض��ع قاب��ل قبول��ی داریم. 
دانشگاه های  فارغ التحصیلان 
ما از نظر علمی کیفیت خیلی 
بویژه س��طح  دارند.  خوب��ی 
علم��ی دانش��گاه های دولتی 
با دانش��گاه های  قابل  رقابت 
خوب دنیاست بنابراین ما از 

نظر آموزش مشکلی نداریم.
یعنی چالش  های اصلی ما در 

حوزه آموزش عالی است؟
بله! ح��وزه آموزش عال��ی چالش های جدی 
دارد که از قضا ای��ن موضوع جزو مطالبات ما از 
وزیر علوم دولت دوازدهم خواهد بود. این چالش، 
»عدم پاسخگویی آموزش عالی در برابر نیازهای 
کشور« اس��ت. به عبارت بهتر، آموزش عالی در 
کش��ور ما کارآفرین، خلاق، نوآور و مهارت محور 
نیس��ت. این موضوع را می ت��وان در آمار بیکاری 

دانش آموختگان دانشگاهی دید. 
گس�ترده  بی�کاری  ای�ن  اصل�ی  دلی�ل   

فارغ التحصیلان از نگاه شما چیست؟
فارغ التحصی��لان  بی��کاری  اصل��ی  دلی��ل 
دانشگاهی این است که هرچند از نظر معلومات 
و س��طح علمی وضعیت مناسبی دارند اما چون 
مهارت مح��ور و ب��ر اس��اس نیاز کش��ور تربیت  
نش��ده اند، نمی توانند در مش��اغل تعریف  ش��ده 
که نیاز کش��ور است فعالیت کنند. به طور مثال، 
در مقطع کارشناس��ی )لیس��انس( آموزش عالی 
کشور، دانشجو بسته ای از اطلاعات و مباحثی را 
مطالعه می کند که بیشتر جنبه حفظی و تئوری 
دارد؛ درحالی  که باید مباحث به  گونه ای آموزش 
داده ش��ود که جنبه عمق بخش��ی داش��ته باشد 
تا دانش��جویان به دنبال ابت��کار عمل و خلاقیت 
بروند. پس به رغم اینکه آموزش عالی در کش��ور 
م��ا در حوزه آموزش و س��طح علم��ی وضعیت 
خوبی دارد ام��ا از نظر پاس��خگویی به نیازهای 
کشور و تربیت نیروی انسانی خلاق و ماهر دچار 

عقب ماندگی های فراوانی است.
  یعنی بر این باور هس�تید که تغییر این شرایط 

به سیاست های وزارت علوم وابسته است؟
ب��رای رفت��ن به این س��مت باید چن��د نهاد 
دست به دس��ت هم دهن��د. ش��ورایعالی انقلاب 
فرهنگی، مجلس، وزارت علوم، وزارت کار، وزارت 
بهداش��ت و وزارت آموزش وپ��رورش نهادهای��ی 
هس��تند که باید در کنار یکدیگ��ر با یک برنامه 
منس��جم و هماهنگ به س��مت تغییر در شیوه 
تربیت نیرو در حوزه آموزش عالی کشور حرکت 

کنند.
  ب�ه موضوع مطالب�ات از وزیر عل�وم در دولت 
دوازده�م اش�اره داش�تید          ، مهم تری�ن مطالبات 
نماین�دگان مجل�س بوی�ژه کمیس�یون آموزش 

مجلس از وزیر علوم دولت دوازدهم چه مواردی 
است؟

یک��ی از مهم ترین مطالبات م��ا از وزیر علوم 
دول��ت دوازدهم موض��وع سروس��امان دادن به 
وضعیت پژوهش های علم��ی و توجه به ارتقای 
ش��اخص های علمی در کشور است. واقعیت امر 
این اس��ت که در ح��ال حاض��ر از نظر پژوهش 
و پژوه��ش مح��ض جای��گاه قاب��ل قبول��ی در 
 دنیا داریم. بر اس��اس ش��اخص های موس��وم به 
ISI و SCOPUS در دنی��ا و منطق��ه وضعیت 

قابل قبولی داریم.
  ام�ا ب�رای مث�ال برخی کش�ور  های حاش�یه 
س�ال  های  در  عربس�تان  مانن�د  خلیج ف�ارس 
گذش�ته موفقیت   هایی در بح�ث ارتقای مقالات 
و پژوهش ها داش�ته اند موضوع را چگونه تحلیل 

می کنید؟
ای��ن موضوع که کش��ور 
س��ال های  در  عربس��تان 
گذش��ته فعالیت های زیادی 
در راس��تای بهبود ش��رایط 
آم��وزش عالی  خ��ود کرده، 
کش��ورهای  اس��ت.  درست 
عرب��ی همان ط��ور ک��ه در 
خیل��ی از موضوعات دیگر با 
هزینه های گ��زاف کم وبیش 
به اهداف ش��ان می رسند در 
ح��وزه آموزش عال��ی نیز با 
صرف هزینه های زیادی توانس��ته اند از راه های 
گوناگون به این هدف دست یابند. به عنوان مثال 
یکی از دانش��گاه های کش��ور عربس��تان به نام 
»دانش��گاه مل��ک فهد« ب��ا دریاف��ت بودجه ای 
مع��ادل 1۰ میلی��ارد دلار موظ��ف ب��ه ارتقای 
س��طح آموزش عالی و وضعیت پژوهشی کشور 
عربستان شده است. این در حالی است که کل 

آموزش عالی کشور ما از چنین بودجه ای 
بهره من��د نیس��ت. البته چنین 
کش��ورهایی پول های هنگفتی 
را صرف دعوت از دانش��مندان 
بنام دنیا برای نوش��تن مقالات 
و چاپ کتاب به نام دانش��گاه 

می کنن��د.  مدنظرش��ان 
درحالی ک��ه در کش��ور ما 
تولی��دات عل��م توس��ط 
بومی  دانش آموخت��گان 
انجام می شود. اما بحث 
م��ا در ح��ال حاضر بر 
س��ر تع��داد مق��الات 
ثبت شده  و  چاپ شده 
رسمی  پایگاه های  در 
نیس��ت.  بین الملل��ی 
موض��وع اصلی درباره 
در  پژوه��ش  ح��وزه 
کش��ور ما فراتر از این 
مباح��ث اس��ت. حوزه 

پژوهش در آموزش عالی 
کشور ما چند ایراد اساسی 

دارد.
  ب�ا توج�ه ب�ه ای�ن موضوع، 
آم�اری داری�د ک�ه چ�ه میزان 
از پژوهش ه�ا ب�ه دور از اص�ل 

کاربردی خود هستند؟
نزدی��ک ب��ه ۹۰ درص��د از 
داخل کشور  پژوهش های  کل 
مس��أله محور  و  مأموریت گ��را 
نیس��ت.به عبارت  دیگ��ر 
پژوهش ها بر اساس درخواست 
و مطالبه یک دس��تگاه یا نهاد 
اع��م از دولت��ی و غیردولت��ی، 

عمومی و خصولتی صورت نگرفته اس��ت بلکه 
این پژوهش ها بر اس��اس س��لیقه محقق انجام 
 ش��ده اس��ت. روند پژوهش ها بر اساس سلیقه 
محقق باعث می ش��ود نتایج این پژوهش ها که 
عمدت��اً به صورت مقاله چاپ می ش��ود فقط در 
قفس��ه کتابخانه ها قرار گیرد و به تجاری سازی 
و تولی��د یک محصول نرس��د، بنابراین رویکرد 
وزارت عل��وم باید تغییر پیدا کن��د. پژوهش ها 
باید به سمت ماموریت گرایی، رفع نیازهای ملی 
و حتی ایج��اد کار خلاقانه در منطقه برود. اگر 
به این س��مت برویم می توانیم به اهدافی چون 
اقتصاد مقاومتی دس��ت  یابیم، چرا که اس��اس 
این ن��وع اقتصاد بر پایه اقتص��اد دانش بنیان با 
محوریت پژوهش های کاربردی و پژوهش های 

مسأله محور است.
  برای رسیدن به چنین جایگاهی در پژوهش ها 

چه باید کرد؟
برای رفتن به این سمت 
نی��از اس��ت یک بخش��نامه 
را  انگیزش��ی  و  تش��ویقی 
جایگزی��ن ی��ک بخش��نامه 
خش��ک و ب��ی روح کنی��م. 
ب��ه نظ��ر بن��ده، به عن��وان 
یک پیش��نهاد کارب��ردی و 
باید  ارتقا  آیین نام��ه  جدی، 
تغییر پیدا کند. نیاز اس��ت 
تبصره های��ی  و  اصلاح��ات 

در ای��ن آیین نامه صورت پذی��رد. برای  مثال در 
یک��ی از تبصره ها می توان ب��رای پژوهش هایی 
که توانس��ته یک مش��کل اساس��ی از مشکلات 
کش��ور، نهاد یا دس��تگاهی را حل کند امتیازی 
فرات��ر از مقالات وتویی بگذاریم. برای  مثال، در 
حال حاضر مقالات پژوهش��ی 2۵ امتیاز کسب 
می کند، می توان این 2۵ امتیاز را تقسیم کرد 
به ط��وری  که 1۰ امتیاز ب��رای مقاله در 
نظر گرفته شود و 1۵ امتیاز 
برای یک ثبت اختراع یا یک 
که  ماموریت گ��را  پژوه��ش 
باعث ش��ده اتفاق خوبی در 
صنعت و حل یک مس��أله از 

کشور رخ دهد.
  شما چندی پیش  در 
مصاحبه ای اعلام کردید 
وزارت علوم در 4 سال 
گذش�ته، ضعیف ترین 
وزارت عل�وم در ادوار 
گذش�ته بوده اس�ت. 
بر اساس چه ملاک و 
معیارهایی این مهم را 

عنوان کرده اید؟
عال��ی  آم��وزش 
متعددی  شاخص های 
بر  دارد ک��ه می ت��وان 
اس��اس این ش��اخص ها 
و مقایس��ه آنه��ا ب��ا ادوار 
گذش��ته دریافت که وزارت 
یازده��م  دول��ت  در  عل��وم 
داش��ته  ضعیف��ی  عملک��رد 
است. برخی از این شاخص ها 
عل��م،  تولی��د  از:  عبارتن��د 
مس��أله محور  پژوهش ه��ای 
توس��عه  مأموریت گ��را،  و 
میان رش��ته ای،  رش��ته های 
ج��ذب اعض��ای هیات علمی، 
افزای��ش دوره های تحصیلات 
تجهیزات  خری��د  تکمیل��ی، 
مس��ائل  دانش��گاه ها،  ب��رای 
فرهنگی در وزارتخانه، مسائل 

مربوط ب��ه حوزه رفاه دانش��جویی، 
مس��ائل رفاهی کارکن��ان و اعضای 
هیات علم��ی، ایج��اد ش��رکت های 
دانش بنی��ان که این موارد بخش��ی 
از ملاک ه��ا و معیارهایی اس��ت که 
می ت��وان بر اس��اس آنه��ا عملکرد 
وزارتخانه را مورد بررس��ی قرار داد. 
با بررس��ی تک ت��ک این م��وارد به 
یک درجه ارتق��ای جدی به صورت 
مقایس��ه ای با دوران قب��ل از وزارت 
علوم در دولت یازدهم نمی رس��یم 
اما برعک��س، در دوران وزارت علوم 
در ۴ س��ال گذش��ته به ط��ور دائم 
حاشیه سازی هایی را دیدیم که این 
حاش��یه ها به دلیل عملکرد مدیران 
در وزارت عل��وم ب��ود. تبع��ات این 
حاشیه ها، سوال نمایندگان مجلس 
از وزی��ر یا دریافت تذک��ر از برخی 

نهادهای حاکمیتی بوده است.
  در زم�ان وزارت عل�وم دول�ت 
یازده�م برخی ش�نیده ها حاکی از 
هدف دار بودن حاش�یه ها بود، آیا این موضوع را 

تأیید می کنید؟
می ت��وان گف��ت بخش��ی از حاش��یه ها ب��ا 
هدف گ��ذاری بوده اس��ت ام��ا به هم��ه موارد 
نمی توان برچسب عمدی بودن زد. دلیل اینکه 
معتقدم بخش��ی از این حواشی با هدف گذاری 
بوده، این اس��ت که در حوزه هایی مانند مسائل 
فرهنگی تذکرات جدی در کمیس��یون آموزش 
به وزی��ر علوم دادی��م. انتظارمان نی��ز این بود 
ک��ه پس  از این تذکراتی ج��دی این موارد رفع 
ش��ود و تکرار نش��ود، درحالی  ک��ه هیچ اتفاقی 
نمی افتاد. برای نمونه مس��أله اردوهای مختلط 
بارها و بارها تکرار شد و مسأله بورسیه ها آنقدر 
سروصدا به پا کرد که رهبر انقلاب ورود کردند. 
به رغ��م اینکه رهبر انقلاب تذکرات جدی دادند 
اما امروز می بینیم هنوز این پرونده باز اس��ت و 
این باز بودن پرونده نش��ان 
می ده��د جریانی ب��ه دنبال 
ادامه یافتن چنین مس��ائلی 
اس��ت. همچنین می توان به 
موضوع تشکلات اشاره کرد، 
تشکل سازی هایی کردند که 
به نفع کش��ور نب��ود و این 
تشکلات هنوز فعال هستند. 
بررس��ی ای��ن موارد نش��ان 
می ده��د امری ب��رای ایجاد 

حاشیه سازی ها بوده است.
  چ�را با وج�ود اینک�ه وزارت عل�وم در دولت 
یازده�م از رهبر انقلاب درباره موضوع »ش�تاب 
رش�د علمی کش�ور« تذک�ر گرف�ت و رهبری از 
مدیران وقت خواستند فکری به حال این موضوع 
کنند، با این حال تا امروز ش�اهد اتفاق خاصی در 

این زمینه نبودیم؟ 
در بح��ث تولی��د علم این موض��وع را نباید با 
تولید مقاله گ��ره زد. تولید علم آغ��ازش از ایده 
و نظر بوده و پایانش تجاری س��ازی و بازاریابی و 
بازار  سازی و فروش محصولات حاصل از آن ایده 
و نظر است. پس این  یک فرآیند طولانی است. در 
۴ سال گذشته رشد علمی ما به صورت خطی بود، 
بدین معنی که ما شیب قابل قبولی در تولید علم 
که چاپ مقالات در مجلات معتبر جهانی باشد، 
نداشته ایم که این نتیجه خوبی نیست اما بدتر از 
ثابت بودن روند تولید علم و حفظ جایگاه مان در 
دنیا و منطقه، این اس��ت که در فضای کسب وکار 
و تجاری س��ازی پژوهش ها و مقالات خیلی عقب 
هستیم به نحوی که جزو کشورهای عقب افتاده در 
دنیا هستیم؛ علت این مسأله همان بود که اشاره 
کردم که پژوهش های صورت گرفته مأموریت گرا 
و مسأله محور نیست. امیدواریم در ۴ سال آینده 
حرکتی جدی در این زمینه انجام شود و بتوانیم 
موض��وع نوآوری و خلاقی��ت را در وزارت علوم و 

دانشگاه ها شاهد باشیم.
  در ارتباط با موضوع حاشیه ها در وزارت علوم، 
وزیر علوم جدید چه دس�تور کاری را باید دنبال 
کند که این حواش�ی دیگر تکرار نش�ود و به طور 

کلی وزارت علوم وارد حاشیه نشود؟
آقای غلامی، وزیر علوم با طیف های گوناگون 
سیاس��ی و افراد صاحب نظر و خب��ره در حوزه 
آموزش عالی ملاقات و جلس��اتی داشته است و 
بنده را نیز در جریان این ملاقات ها و نشست ها 
قرار داده اند. به نظر می آید با توجه به اش��رافی 
که نس��بت به امور در این ملاقات پیدا کرده اند 
بتوانن��د راهی را در پی��ش بگیرند که کمترین 
حاشیه را برای کشور و نظام داشته باشد، به تبع 
این آرامش به دانشگاه ها و فضای آموزش عالی 
منتقل خواهد ش��د. وقتی دانشگاه ها در آرامش 
باشند به وظایف و امور اصلی خود می پردازند و 

بازدهی علمی بالاتری خواهند داشت.

گذشته، حال و آینده نظام آموزش عالی کشور در گفت وگوی »وطن امروز« با وزیر اسبق علوم

4 سال حاشیه سازی!
زاهدی: تذکر دادیم اما هیچ اتفافی نیفتاد!          مطالبه از وزیر علوم توجه به ارتقای شاخص های علمی است

آوای شهر
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در حوزه هایی مانند مس�ائل فرهنگی 
تذکراتی جدی در کمیسیون آموزش به 
وزیر علوم دادیم. انتظارمان نیز این بود 
که پس  از این تذکرات جدی این موارد 
رفع ش�ود و تکرار نش�ود، درحالی  که 
هیچ اتفاقی نمی افتاد. برای نمونه مسأله 
اردوهای مختلط بارها و بارها تکرار شد 
و مسأله بورسیه ها آنقدر سروصدا به پا 

کرد که رهبر انقلاب ورود کردند

کل  از  درص�د   90 ب�ه  نزدی�ک 
پژوهش های داخل کشور مأموریت گرا 
و مسأله محور نیست. به عبارت  دیگر 
پژوهش ه�ا ب�ر اس�اس درخواس�ت 
و مطالب�ه یک دس�تگاه یا نه�اد اعم 
از دولت�ی و غیردولت�ی، عموم�ی و 
خصولتی صورت نگرفته اس�ت بلکه 
این پژوهش ها بر اساس سلیقه محقق 

انجام  شده است

کوتاه و گویا


